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Comunitat Valenciana i la seua viabilitat futura, el dictamen 
en el seu conjunt. Senyories, comença la votació. 47 vots 
favorables, més 4, 51 vots favorables; 32 vots en contra, 
més 2, 34 vots en contra; i 12 abstencions. Queda aprovat 
el dictamen de la comissió especial d’estudi sobre el sector 
citrícola en la Comunitat Valenciana .

Senyories, votem ara el punt 3, que és el debat i votació 
sobre el dictamen de la Comissió especial d’estudi sobre la 
revisió del model de negoci per a la millora de la competiti-
vitat de la indústria del calçat de la Comunitat Valenciana, 
posant l’accent en la sostenibilitat. Senyories, comença la 
votació. 91 vots presencials favorables, més 6, fa un total de 
97 vots favorables; 0 en contra; 0 abstencions. Queda apro-
vat el dictamen de la comissió especial d’estudi . Sempre són 
boniques les unanimitats.

I passarem, senyories, al següent punt de l’ordre del dia, que 
és el punt quart de l’ordre del dia, que és proposta de crea-
ció d’una comissió d’investigació sobre les presumptes irre-
gularitats relacionades amb els contractes d’emergència 
subscrits per la Generalitat Valenciana, registre d’entrada 
58.156. Senyories, comença la votació. 44 vots favorables, 
més 2 telemàtics, fan un total de 46 vots favorables; 47 
vots en contra, més 4 telemàtics, fan un total de 51 vots en 
contra; 0 abstencions. Queda rebutjada la proposta de crea-
ció d’una comissió d’investigació.

Passem, senyories, al punt quint de l’ordre del dia, que és 
proposta de creació d’una comissió d’investigació sobre els 
contractes d’emergència subscrits per l’administració de 
la Generalitat, presentada pel Grup Parlamentari Popular, 
registre d’entrada 58.976. Senyories, comença la votació. 44 
vots favorables, més 2 telemàtics, fan un total de 46 afirma-
tius; 47 vots en contra, més 4 telemàtics, fan un total de 51 
vots en contra; 0 abstencions. Queda rebutjada la proposta 
de creació de la comissió d’investigació.

Passarem, senyories, al punt sext de l’ordre del dia: proposta 
de creació d’una comissió especial d’investigació sobre 
l’actuació de l’administració de la Generalitat amb relació a 
l’incendi del tren afectat per l’incendi forestal de Bejís, regis-
tre d’entrada 59 .903, presentada pel Grup Parlamentari 
Popular. Senyories, comença la votació. 36 vots favora-
bles, més 1 telemàtic, fan un total de 37 vots favorables; 48 
vots en contra, més 4 telemàtics, fan un total de 52 vots en 
contra; 1 abstenció, que, sumada a les 7, fan un total de 8 
abstencions. Queda rebutjada la proposta de creació de la 
comissió especial d’investigació.

Passem, senyories, a les tres mocions subsegüents. Votem 
el punt 7 de l’ordre del dia, que és la moció subsegüent 
a la interpel·lació al conseller d’hisenda, presentada pel 
Grup Parlamentari Popular, registre d’entrada 56 .315, amb 
esmena transaccional presentada pels grups parlamenta-
ris popular, Compromís y Ciudadanos, presentada en el dia 
d’ahir. Senyories, comença la votació. 82 vots a favor, que, 
sumats als 5, fan un total de 87 vots favorables; 8 en contra, 
que, sumats a 1 vot telemàtic, fan un total de 9 vots en 
contra; 0 abstencions. Queda aprovada la moció subsegüent 
amb l’esmena transaccional dels grups parlamentaris popu-
lar, Compromís i Ciudadanos .

Passem, senyories, al punt següent, que és moció subse-
güent a la interpel·lació a la consellera d’Educació, Cultura, i 

Esport, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos, regis-
tre d’entrada 56 .279, amb autoesmena, registre d’entrada 
62.337. Senyories, comença la votació. 44 vots favorables, 
més 2 telemàtics, fan un total de 46 vots favorables; 47 
vots en contra, més 4 telemàtics, fan un total de 51 vots en 
contra; 0 abstencions. Queda rebutjada la moció subsegüent 
del punt 8 .

I finalment, senyories, votarem el punt 9 de l’ordre del 
dia, que és la moció subsegüent a la interpel·lació a la 
consellera de Participació, Transparència, Cooperació i 
Qualitat Democràtica sobre la política general del Consell 
en matèria de lluita contra la corrupció, presentada pel 
Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana . Se’ns han 
fet arribar dos esmenes transaccionals quan ja s’havia 
iniciat la votació telemàtica i, per tant, sense que els dipu-
tats de les votacions telemàtiques les pogueren conéixer. 
Per tant, no les podem admetre, la mesa no ho ha pogut 
admetre .

Per tant, votarem la moció amb el text original, amb el text 
que tots vostés coneixen. Senyories, comença la votació. 33 
vots favorables, més 2 telemàtics, fan un total de 35 vots 
favorables; 47 vots en contra, més 4 telemàtics, fan un total 
de 51 vots en contra; 11 abstencions, cap telemàtic. Queda 
rebutjada la moció subsegüent, senyories.

I, amb esta última votació, hem finalitzat les votacions 
previstes en el nostre ordre del dia .

Preguntes

El senyor president de les Corts Valencianes:

I continuem avançant amb el següent punt de l’ordre del 
dia, que és el punt 14, que són les preguntes de control al 
Consell, senyories . Coneixen vostés el procediment, contem-
plat en l’article 159.

Se’ns demana…, l’ordre de substanciació de les pregun-
tes es va a realitzar d’acord amb el que acordà la Junta de 
Síndics el passat 10 d’octubre. Atenent a l’ordre de preferèn-
cia dels membres del Consell, ens comuniquen que la conse-
llera de Participació, Transparència, Cooperació i Qualitat 
Democràtica sol·licita, per motius d’agenda, que la consellera 
d’Educació, Cultura i Esport…, la pregunta 1 .710 se substan-
cie en últim lloc. En últim lloc, la pregunta 1.710 se substan-
ciarà en l’últim lloc.

Passem, senyories, a la pregunta número 1.719, que 
formula la il·lustre diputada María Quiles a la consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre l’accés a un habi-
tatge tutelat .

Un segon…, sí, vicepresidenta, van a formular-li una pregunta 
de control .

Té la paraula la il·lustre diputada María Quiles per a formu-
lar la pregunta de control a la vicepresidenta i consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives.
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La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidente .

Señorías, el pasado 10 de octubre celebramos el día de la 
salud mental, y me vienen a la cabeza anuncios, de esos que 
hacen ustedes, y que llevan reiterándose nada más y nada 
menos que desde el debate de política general de 2020. 
Como, por ejemplo la intención de crear unidades de inter-
vención comunitaria para hacerse cargo de la atención 
domiciliaria de la población infantojuvenil, perfecto; esta 
viene desde sanidad. También anunciaron que se formarán a 
docentes para detectar problemas de salud mental en alum-
nos, desde educación .

Pero, sin duda, el mejor anuncio es el que se hizo desde política 
social, y fue este (mostra un retall de premsa): «Igualdad reduce 
las ayudas a los pisos tutelados para personas con trastorno 
mental», que no sé yo si los anuncios de sanidad y educación se 
llevarán a cabo, hala, los suyos ya sabemos que sí, señora Mas. 
Y mientras esto sucede, y mientras al presidente se le llena la 
boca en su discurso de que la salud mental es una prioridad 
para el Consell, la única realidad es esta, son los recortes de su 
gobierno para los enfermos de salud mental.

Y es que, consellera, ustedes han hecho un recorte de casi un 
tercio a las ayudas para las personas con problemas de salud 
mental para que puedan ser atendidas en viviendas super-
visadas, para conseguir esa integración que tanto necesi-
tan. Y yo me pregunto: no sé si usted sabe, me imagino que 
sí, que estamos llevando a cabo una comisión de discapa-
cidad. ¿Saben lo que piden absolutamente todos los colec-
tivos cuando vienen ahí? Esa integración, y esa integración 
solo puede llevarse a cabo a través de ese tipo de viviendas 
y a través del empleo. Y ustedes dicen que dejan participar a 
todo el mundo, si eso está claro: los colectivos vienen, hacen 
las demandas y ustedes no les escuchan. Porque, si les escu-
charan, no habrían reducido las ayudas de 2 .300 euros a 
800, que son los que tienen ahora los enfermos mentales.

¿Usted cree que con 800 euros a alguien se le puede aten-
der en una vivienda supervisada? ¿Que se pueden pagar 
gastos, contratar a profesionales y cubrir las necesida-
des de este tipo de personas? ¿Saben lo que originan esos 
recortes suyos? Que en la práctica solo van a poder acce-
der al servicio las personas con recursos económicos, esa es 
la igualdad de su Consell. ¿Dónde quedó, señora Mas, ese 
Compromís que anunciaba y criticaba los recortes en polí-
ticas sociales del Partido Popular? ¿Dónde quedó, señora 
Mas? Que ese recorte está provocando que las personas con 
problemas de salud mental, cuando salen de las unidades de 
hospitalización o de centros de día, ¿saben dónde se tienen 
que ir? A su casa, porque no tienen otro recurso, que uste-
des se lo han quitado. ¿Y saben quién acaba sufriendo eso? 
Pues se lo digo yo, las mujeres, que son a las que nos toca 
quedarnos en casa a cuidar de esos enfermos mentales que 
ustedes están dejando desasistidos.

Señora Mas, esto es lo que han hecho con las viviendas 
tuteladas; si le digo lo que han hecho con las asistidas, las 
que se ocupan de los enfermos mentales más graves, ya es 
fortísimo, esos se los han quitado directamente de encima. 
«El gobierno de Puig admite las derivaciones de enfermos 
mentales graves a otras regiones». Esta es su política con los 
enfermos mentales en esta comunidad. (Aplaudiments)

Señora Mas, usted ha cambiado el sistema de manera unila-
teral, sin ni siquiera preguntar ni a los usuarios ni al sector 
si este tipo de sistema estaba teniendo buena acogida, si 
estaba teniendo buenos resultados, ¿saben por qué? Porque 
sí los tenía. Porque ustedes solo lo han quitado ¿saben por 
qué? Porque han dicho que es muy caro. ¿Sabe lo que le sale 
muy caro esta comunidad? Sus chiringuitos y sus asesores, y 
no los enfermos mentales. Eso es lo que nos sale caro.

Por lo tanto, mi pregunta, señora consellera, es: ¿qué va a 
hacer para evitar esta situación y para revertir los recortes 
que su conselleria ha llevado a cabo en salud mental?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
vicepresidenta i consellera de polítiques inclusives.

Quan vullga, senyoria.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, presidenta .

Senyoria, senyora Quiles. Mire, jo vull aclarir-li que entre 
les atribucions de la meua conselleria i de la vicepresidència 
no es troba garantir l’accés de persones amb salut mental a 
vivendes, com vosté diu en la seua pregunta, siga quina siga 
eixa salut mental. El dret a l’habitatge és un dret constituci-
onal, i podrà parlar amb el vicepresident segon . I li ho hauria 
de recordar a la seua vicealcaldessa precisament de Madrid, 
també, multipropietària, que es fa fotos indecents quan 
enderroca vivendes de gent pobra i els deixa en el carrer .

Ara bé, si vosté el que vol dir en la seua pregunta és…, i es 
refereix a persones amb problemes de salut mental, que 
supose que és el que vol dir, això sí. I li he de dir que hem 
crescut en inversió des del 2015, dels 183 milions d’eu-
ros a prop de 374 milions d’euros en 2022. Això suposa un 
increment del 104,37 %, quasi duplicant, senyora Quiles, la 
xifra inicial. Inclús el pressupost en 2022 ha augmentat un 
18,73 % respecte a l’any 2021, respecte a l’any anterior.

Per tant, de salut mental bé; i de retallades doncs fatal, 
perquè no existixen, senyora Quiles. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .
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Per continuar formulant la pregunta…, aprofite per a comu-
nicar-los que el Grup Parlamentari Vox, a efectes també 
dels diputats que van a intervindre posteriorment, perquè 
també s’organitzen, han presentat a la mesa la retirada de 
la pregunta 1.314 i 1.715. Per tant, la següent pregunta ja 
serà la del grup parlamentari…, també del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, la 1 .396 .

Per tant, té vosté la paraula per a continuar, en els 34 segons 
que li queden, continuar formulant la pregunta.

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidenta .

¿Que ustedes de salud mental bien? Sí, también que tienen 
el plan de salud mental caducado en esta comunidad desde 
el año 2020. Así de bien estamos en salud mental en esta 
comunidad, señora Mas .

¿Que han crecido en inversiones? Si yo no paro de decirlo, 
si han triplicado el presupuesto, pero dígaselo usted a todas 
esas familias que se están quedando sin un recurso asisten-
cial en esta comunidad. Dígaselo, y díganles en qué están 
usando su presupuesto .

Porque yo le voy a dar un ejemplo muy claro: Juana –para 
que lo entienda todo el mundo–, cincuenta y cinco años, 
madre soltera, con un hijo de veinticinco años que acaba 
de salir de una institución, con un sueldo de 1.200 euros al 
mes . Necesitan esa vivienda tutelada para su adecuada recu-
peración. El Ivaj le dice que sí, que puede ir a esa vivienda 
tutelada, pero en la vivienda le dicen que con los 810 euros 
no cubre ni gastos. ¿Qué hace Juana, señora Mas? Se lo 
digo yo, tiene dos opciones: o pedir un préstamo para pagar 
lo que le falta de esos 800 a los 2.300, que es en lo que se 
valora una plaza, o la segunda opción, que se ve que es la 
que usted le gusta, que es quedarse Juana a su hijo en casa 
y acabarlo cuidando ella . Con varias opciones, como, por 
ejemplo, reducir jornada, cogerse una excedencia…

La senyora vicepresidenta primera de Corts Valencianes:

Vaja finalitzant, senyoria

La senyora Quiles Bailén:

…que tanto Juana como su hijo van a vivir de maravilla 
gracias a esas políticas del Consell. Del aire, señora Mas, 
pero de maravilla, gracias a sus políticas inclusivas.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de Corts Valencianes:

Té la paraula la vicepresidenta per continuar donant resposta 
a la pregunta .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Mire, senyora Quiles, entre els centres d’atenció primerenca, 
els CAT, els CRIS i els CEEM, vivendes tutelades i centres de 
dia, s’ha passat de 9 .135 places en 2015 a més de 14 .000 
en 2022. Diga’m vosté a on està la retallada, senyora Quiles. 
Això suposa un increment del 52 % de les places i la creació 
de més de 4 .700 .

Els habitatges tutelats destinats a persones amb proble-
mes de salut mental continuen –continuen– estan garan-
tits, mitjançant la cartera de serveis de promoció de l’auto-
nomia personal i el servei d’atenció residencial. El Decret 
62/2017 establia que els suports i de cures prestats en habi-
tatges tutelats formaven part dels serveis de la promoció de 
l’autonomia personal. Ara, amb el Decret 102/2022, garan-
tim l’accés de qualsevol persona amb una malaltia mental a 
un habitatge tutelat, segons la seua necessitat i permet que 
aquest recurs d’habitatge tutelat responga, responga a la 
tipologia concreta segons la finalitat, el contingut, la volun-
tat de les persones usuàries, la cartera de serveis i les ràtios 
de professionals.

Ara, les vivendes tutelades supervisades de casos menys 
complexos es mantenen com a recurs propi del servei 
de promoció d’autonomia personal i les vivendes tutela-
des assistides per a casos que requereixen un major suport 
passen a formar part del servei d’atenció residencial.

En el cas d’existir una necessitat d’atenció residencial en 
vivenda tutelada es tindrà accés a una plaça pública en un 
radi de 20 quilòmetres del seu domicili. I si no hi ha plaça, es 
té dret a rebre una prestació econòmica mensual de garantia 
vinculada al servei residencial fixat en 2022 de 2.350 euros, 
senyora Quiles.

I en el cas d’existir una necessitat de promoció en l’auto-
nomia personal en vivenda tutelada es tindrà accés a una 
plaça pública en una vivenda tutelada supervisada i, si no hi 
ha, té dret també a rebre una prestació econòmica mensual 
de garantia vinculada al servei de promoció de l’autonomia 
personal .

A més, s’augmenten les compatibilitats entre els recursos i 
les prestacions. Ara són compatibles la plaça en una vivenda 
tutelada supervisada amb serveis com la teleassistència i les 
prestacions d’assistent personal o d’atenció diürna.

La suma de tots els recursos continua arribant als mateixos 
2.350 euros mensuals. Per tant, senyora Quiles, on està la 
retallada? I li ho diré jo: en cap lloc.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Com he indicat abans, les preguntes 1 .324 i 1 .715 han sigut 
aplaçades per indisposició de la diputada, que esperem es 
recupere prompte, i passem a la 1.396, que formula la dipu-
tada Mamen Peris, del Grup Parlamentari Ciudadanos, 


